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 Bekymrende situation på ærterne 
 Sort natskygge i ærterne – en alvorlig risiko 
 Pris og kontraktbetingelser 2022 – afklaring tidligst til oktober 

Bekymrende situation på ærterne 
Vi nærmer os afslutningen på ærtehøsten her 
i 2021, hvor der resterer omkring  
10 dage, og man er godt i gang med 
planlægningen af sine arealer for 2022. 

Udbytterne i de konventionelle ærter er 
desværre generelt dårlige, mens de 
økologiske ærter heldigvis har givet et 
nogenlunde normalt udbytte. Samtidig er 
adskillige arealer med konventionelle ærter 
enten blevet kasseret før høst pga. sort 
natskygge, eller der er efterfølgende fundet 
sort natskygge i dem på fabrikken, så de i 
henhold til aftalen kun afregnes med 50 % af 
prisen. 

Desuden er prisen på alternative afgrøder, 
hvede, maltbyg og raps steget markant i pris. 

Vi har naturligvis fulgt udviklingen og drøftet 
den i bestyrelsen, hvor vi er bekymret for 
situationen på ærterne, herunder ikke mindst 
udviklingen med sort natskygge. Det har også 
fået adskille avlere til at rette henvendelse og 
høre ind til, hvor vi står i forhold til 2022. 

Sort natskygge 
– en alvorlig risiko 
Sort natskygge er et problem i ærterne. 
Frøene fra sort natskygge er giftige, selv i 
små mængder, og de må i henhold til 
Fødevarestyrelsens bestemmelse ikke 
forefindes i fødevarer. Ardo har derfor en  
0-tollerance overfor sort natskygge. 

Finder man sort natskygge bliver arealet som 
udgangspunkt kasseret af Ardo, hvis der er 
risiko for, at det kan komme med ind på 
fabrikken. Og fra og med 2021 er der indført 
en bestemmelse om, at ærterne kun afregnes 
med 50 % af prisen for partier, hvis man 
finder sort natskygge i dem efter ankomsten 
til fabrikken. 

Begge dele har i år desværre ramt flere 
avlere, som enten har fået arealer kasseret 
før høst i marken, eller der er konstateret sort 
natskygge i partier efter ankomst til fabrikken 
og dermed kun en afregning på 50 %. 
Kasseres arealet i marken opkræver Ardo 
desuden betaling for udsæden for arealerne. 
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Det er en uholdbar situation, hvor vi skal have 
fundet en løsning. Vi må desværre 
konstatere, at vi med de nuværende 
bekæmpelsesmidler ikke har nogen garanti 
for at kunne bekæmpe sort natskygge 
effektivt, og på fabrikken er det med den 
nuværende teknologi stort set umuligt at 
frasortere det fuldt ud, da frøene fra sort 
natskygge og ærterne har næsten samme 
størrelse og vægtfylde. 

Vi arbejder på løsningsmuligheder med 
godkendelse af bedre midler til bekæmpelse 
og forslag til Ardo om investering af bedre 
scanningsudstyr på fabrikken. Vi har også 
fået henvendelse fra en udvikler af droner til 
at lokalisere sort natskygge fra luften. Men 
uanset om det er ved brug af droner eller 
manuel lugning i marken før høst, som flere 
avlere ihærdigt har praktiseret, må vi 
konstatere, at det er stort set umuligt at finde 
alle sort natskygge planterne, da de gemmer 
sig under ærterne. 

Indtil vi har en effektiv løsning på 
problematikken, må vi derfor her fra 
bestyrelsen gøre opmærksom på risikoen ved 
sort natskygge. Hvis det forekommer i 
ærtemarken, vil det koste dyrt i form af helt 
eller delvist kasserede arealer og manglende/ 
halv betaling for ærterne – samt betaling for 
udsæd, hvis ærterne kasseres i marken. 

Ardo har oplyst, at de naturligvis også 
arbejder på løsninger, herunder muligheden 
for nye bekæmpelsesmidler. 

I de økologiske ærter har risikoen til nu været 
noget mindre, idet de økologiske ærter sås 
som de første i sæsonen, bl.a. for at 
minimere angreb af bladlus, og her er 
risikoen for sort natskygge i ærterne derfor 
også mindre. 

Pris og kontraktbetingelser 2022 
– afklaring tidligst til oktober 
Med den kraftige stigning i prisen på 
alternative afgrøder hvede, maltbyg og raps 
især på den konventionelle del har mange 
naturligt nok spurgt ind til pris og 
kontraktbetingelser for ærterne i 2022. Her fra 

bestyrelsen presser vi hvert år på for en tidlig 
udmelding fra Ardo om det kommende års 
pris, men desværre er ledelsen i Belgien ikke 
klar til at indgå en aftale, før tidligst hen på 
efteråret. Vi kan derfor for nuværende ikke 
sige noget om, hvorvidt vi kan opnå en højere 
ærtepris i 2022. 

Der kan derfor tidligst forventes en afklaring i 
oktober måned. 

Bestyrelsen 
Knud-Erik Clausen (formand) 
Holtegårdvej 3 
4930 Maribo 
Tlf. 2449 8259 
E-mail: holtegaard@clausen.mail.dk 
 
Torben Matthiesen (næstformand) 
Sdr. Alslev Strandvej 4 
4800 Nykøbing F. 
Tlf. 4015 8250 
E-mail: tm@gunslevholm.dk 
 
Claus de Neergaard 
Gunderslevvej 13 
4160 Herlufmagle 
Tlf. 4045 0075 
E-mail: cn@gunderslevholm.dk 
 
Henning Buhl-Madsen 
Slots Bjergbyvej 13 
4200 Slagelse 
Tlf. 2096 4594 
E-mail: mfk.hj@post.tele.dk 
 
Christian Heslet Jørgensen 
Arnakkegaard 
Arnakke 1 
4520 Svinninge 
Tlf. 5157 2312 
E-mail chj@arnakkegaard.com 
 
Sekretariatet 
Klaus Sørensen 
Axeltorv 3, 1. sal 
1609 København V 
Tlf. 3339 4009 
Mobil: 2724 5609 
E-mail: ks@lf.dk 
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